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۲۲۸۹ بیمار دیگر شناسایی شدند
بنابر اعلام وزارت بهداشت، طی ۲۴ ساعت ۲۲۸۹ مبتلا به کووید ۱۹ در کشور 
شناسایی شدند و متاسفانه ۶۱ تن نیز جان خود را به دلیل این بیماری از دست 
دادند.به گزارش ایسنا، از روز ۲۰ آذر تا روز ۲۱ آذر ۱۴۰۰ و بر اساس معیارهای 
قطعــی تشــخیصی، دو هزار و ۲۸۹ بیمار جدید مبتلا به کووید۱۹ در کشــور 
شناسایی شــد که ۳۵۷ نفر از آنها بستری شدند.مجموع بیماران کووید۱۹ در 
کشور به ۶ میلیون و ۱۵۴ هزار و ۸۱۳ نفر رسید.متاسفانه در طول ۲۴ ساعت، 
۶۱ بیمار کووید۱۹ جان خود را از دســت دادنــد و مجموع جان باختگان این 
بیمــاری به ۱۳۰ هزار و ۷۲۲ نفر رسید.خوشــبختانه تا روز ۲۱ آذر، ۵ میلیون 
۹۶۹ هزار و ۵۹۱ نفر از بیماران، بهبود یافته و یا از بیمارســتانها ترخیص شده 
اند.سه هزار و ۱۰۴ نفر از بیماران مبتلا به کووید۱۹ در بخش های مراقبت های 
ویژه بیمارستانها تحت مراقبت قرار دارند.تا روز ۲۱ آذر، ۴۰ میلیون و ۵۴ هزار 
و ۷۷۲ آزمایش تشخیص کووید۱۹ در کشور انجام شده است.در حال حاضر ۰ 
شهر کشور در وضعیت قرمز، ۸ شهر در وضعیت نارنجی، ۱۱۹ شهر در وضعیت 

زرد و ۳۲۱ شهر در وضعیت آبی قرار دارند.

دریافت وجه نقد توسط رانندگان اتوبوس اکیداً ممنوع
مدیرعامل شــرکت واحد اتوبوســرانی تهران با تأکید بر اینکه دریافت وجه نقد 
توســط رانندگان بخش عمومی در ناوگان اتوبوسرانی اکیداً ممنوع است، گفت: 
رانندگان بــه هیچ وجه نباید کرایه اتوبوس را به صورت نقدی دریافت کنند.به 
گزارش ایسنا،  محمود ترفع با اعلام اینکه دریافت کرایه نقدی توسط رانندگان 
بخش عمومی - چه در خطوط روزانه و چه در خطوط شــبانه تندرو - تحت هر 
عنوان ممنوع اســت، افزود: بخش های اجرایی، بهره برداری و نظارتی شــرکت 
واحد، موظف شدند تا به این موضوع با جدیت ورود کرده و با رانندگان متخلف 
برخورد کنند.مدیرعامل شــرکت واحد اتوبوســرانی تهران با اشــاره به اینکه 
پرداخت کرایه اتوبوس های عمومی در ناوگان اتوبوسرانی تهران، صرفاً می بایست 
با کارت بلیت صورت گیرد، اظهار کرد: دریافت وجه نقد از ســوی راننده به هر 
دلیل مجاز نیســت و حوزه بازرسی شــرکت واحد مأمور شده تا به صورت ویژه 
و به طور شــبانه روزی بر این موضوع نظارت کــرده و با متخلفان برخورد کند.

بر اســاس گزارش روابط عمومی شرکت واحد اتوبوســرانی تهران، وی با تأکید 
بر اینکه سیســتم بلیت الکترونیک، سال هاســت در شبکه اتوبوسرانی تهران با 
موفقیت در حال فعالیت اســت و تنها روش دریافت کرایه در ناوگان، استفاده 
از کارت بلیت است، خاطرنشــان کرد: از عموم شهروندان درخواست می کنیم 
با توجه به ممنوعیت پرداخت نقدی به رانندگان، برای ســوار شدن در اتوبوس 
از پرداخــت وجه نقــد تحت  هر عنوان خودداری کــرده و صرفاً از کارت بلیت 

استفاده کنند.

تصویب یک فوریت انتقال نمایشگاه های بین المللی
 به شهر آفتاب

یک فوریت طرح »الزام شــهرداری تهران به انتقال نمایشگاه بین المللی تهران 
به مجموعه شهر آفتاب« به تصویب اعضای شورای شهر تهران رسید.به گزارش 
ایســنا، صبح دیروز بررســی یک فوریت طرح »الزام شهرداری تهران به انتقال 
نمایشگاه بین المللی تهران به مجموعه شهر آفتاب« روی میز بررسی قرار گرفت 
و سوده نجفی با قرائت دلایل فوریت بررسی طرح گفت: برگزاری نمایشگاه های 
مختلف از ســالیان متمادی در محل نمایشگاه بین المللی تهران واقع در تقاطع 
شــهید چمران و خیابان سئول معضلات بســیاری را فراهم آورده که با فقدان 
تصمیم متولیان امر همچنان به عنوان معضل لاینحل مدیریت شهری باقیمانده 
است و خســارت زیانبار آلودگی هوا و محیط زیست به دلیل تشکیل صف های 
طولانی و درجــا کار کردن خودروها موجب ایجاد ترافیــک، اختلال در معابر 
بزرگراهی و مختل کردن بزرگراه های اطراف شــده اســت.وی بیان کرد: اتلاف 
وقت، ســرگردانی شهروندان، صلب آســایش و آرامش به خصوص برای اهالی 
منطقه باعث شــده که به قید فوریت از برگزاری رویدادهای نمایشــگاهی در 
محل دائمی نمایشگاه های بین المللی تهران ممانعت انجام شود و کلیه رویدادها 

به مجموعه نمایشگاهی شهر آفتاب منتقل شود.

کاهش دمای تهران
بر اســاس اعلام اداره کل هواشناسی اســتان تهران، هواشناسی وضعیت جوی 
استان تهران طی چند روز آینده آسمانی صاف و غبارآلود همراه با غبار محلی و 
گاهی نیمه ابری پیش بینی می شود.به گزارش ایسنا، بر اساس بررسی داده ها و 
نقشه های پیش یابی هواشناسی وضعیت جوی استان تهران طی چند روز آینده 
آســمانی صاف تا نیمه ابری گاهی همراه با وزش ملایم باد و به دلیل پایداری 
نسبی در مناطق پرتردد شــهری و صنعتی، غالبا همراه با انباشت آلاینده های 
جــوی و کاهش کیفیت هــوا پیش بینی می شــود.از عصر امــروز )۲۲آذر( تا 
چهارشــنبه )۲۴آذر( به دلیل تقویت پایداری و ســکون جو، آسمانی غبارآلود 
با افزایش غلظت آلاینده های جوی مورد انتظار اســت. تا پنجشــنبه )۲۵آذر( 
روند تدریجی کاهش نســبی دما پیش بینی می شود. در بعد از ظهر چهارشنبه 
)۲۴آذر( گاهی وزش باد متوســط در نیمه جنوبی و غربی اســتان مورد انتظار 
است و توقف انباشت آلاینده ها طی این مدت دور از انتظار نیست.آسمان تهران 
امــروز )۲۲آذرآذرماه( صاف و همراه با غبــار محلی و در بعد از ظهرغبارآلود با 
بیشــترین و کمترین دمای ۱۳ و۴ درجه سانتیگراد پیش بینی می شود.آسمان 
پایتخت فردا )۲۳آذرماه( قسمتی ابری و غبارآلود و گاهی نیمه ابری خواهد بود 
و دمای هوا در گرم ترین و ســردترین زمان به ۱۲و ۴ درجه سانتیگراد می رسد.

از ســوی دیگر، رئیس مرکز ملی پیش بینــی و مدیریت بحران مخاطرات وضع 
هوا ضمن اشــاره به بارش برف و باران در شمال کشور از تشدید آلودگی هوای 
۵ کلانشــهر خبر داد.صادق ضیاییان در گفت و گو با ایسنا افزود: طبق بررسی 
تحلیل آخرین نقشــه های پیش یابی، اواخر هفته در غالب مناطق کشور آسمان 
صاف و جو پایدار خواهد بود و شــرایط برای افزایش غلظت آلاینده ها، کاهش 
دید و کیفیت هوا در شــهرهای صنعتی و پرجمعیت فراهم اســت.رئیس مرکز 
ملی پیش بینــی و مدیریت بحران مخاطرات وضع هوا اضافه کرد: طی روزهای 
ســه شنبه )۲۳آذر( و چهارشنبه )۲۴آذر( در شــهرهای تهران، البرز، اصفهان، 
اراک و تبریــز کاهش قابل توجه کیفیت هوا پیش بینی می شــود.وی در ادامه 
گفت: با نفوذ جریانات پر فشــار در اســتان های گیلان، مازندران، گلســتان و 
خراسان شــمالی علاوه بر این مناطق در شمال خراسان رضوی و شرق اردبیل 
بارش پراکنده باران و در ارتفاعات بارش برف پیش بینی می شــود.رئیس مرکز 
ملی پیش بینــی و مدیریت بحران مخاطرات وضع هــوا اضافه کرد: از امروز تا 
اواخر وقت روز چهارشــنبه )۲۴آذر( به سبب افزایش گرادیان فشاری )نیرویی 
که باعث حرکت هوا می شود( کاهش قابل توجه دما، وزش باد و خیزش گرد و 
خاک در شرق کشور قابل پیش بینی است.وی در ادامه گفت: از اواخر وقت روز 
پنج شنبه)۲۵آذر( سامانه بارشی نوار غربی کشور را متاثر خواهد کرد که انتظار 
می رود بارش های خوبی را طی روز جمعه )۲۶آذر( و اوایل هفته آینده در نیمه 

غربی کشور به همراه داشته باشد.

کاهش تولید5 تن زباله
 با اجرای پویش محله بدون پسماند در منطقه ۲

سرپرســت معاونت خدمات شهری ومحیط زیســت منطقه۲ گفت:همزمان با 
اجرای پویش محله  بدون پســماند، شــهروندان منطقه۲ با مشــارکت در این  
پویش و جمع آوری خشکاله، تولید و انتقال ۵ تن زباله کاهش یافت. به گزارش 
روابط عمومی شــهرداری منطقه۲، علیرضا جعفری، با بیان این که پسماند تر و 
تولید شــیرابه ناشــی از آن باعث ایجاد آلودگی و انتشــار بیماری های مختلف 
می شــود گفت: به منظور حذف پســماندهای تر از چرخــه زباله های خانگی و 
کاهش اثرات زیست محیطی دورریخت آنها، پویش محله  بدون پسماند درحال 
اجرا است.وی افزود: شهروندان منطقه با مشارکت در این پویش، ضمن تفکیک 
پســماند خشک در مبدا، پســماند تر خود را به خشــکاله تبدیل کرده اند که 
به عنوان خوراک دام مورد اســتفاده می شــود.جعفری گفت:با گذشــت ۶ ماه 
از اجــرای پویش  تعدادی از خانواده ها  پســماند خود را به صفر رســانده وبا 
تولید  ۵۰۰ کیلو خشکاله  در این پویش مشارکت کرده اند. سرپرست معاونت 
خدمات شهری ومحیط زیست منطقه گفت: این خشکاله ها که پسماند میوه ها 
و مواد غذایی هســتند، توسط شهروندان خشــک می شود علاوه بر حفاظت از 
محیط زیست، موجب کاهش هزینه جمع آوری و انتقال پسماند می شود.وی با 
اشاره به اجرای طرح هوشمند جمع آوری پسماند خشک گفت: با آغاز فعالیت 
اپلیکیشــن های جمع آوری پسماند خشک، شــهروندان این منطقه بیشترین 
مشــارکت در بکارگیری اپلیکیشــن ها را دارند و طی هفته های گذشته منطقه 
۲ در پروژه شــنبه های بدون پسماند رتبه نخست در بین مناطق ۲۲گانه تهران 

را داشته اشت.

اخبار کوتاه
چه کسی پاسخگوی آلودگی محصولات کشاورزی است؟

سَم فقط در سفره های ایرانیان!
پس از برگشت خوردن میوه ها از روسیه، هند هم کیوی ایران را پس فرستاد!

معاون فنی مرکز سلامت محیط وکار وزارت بهداشت اعلام کرد

آغاز مدیریت هوشمند محدودیت های کرونایی 

»کنکور« نفََس آموزش و پرورش را به شماره انداخته

وزیر بهداشت:

نظارت درستی در بخش خصوصی نداشته ایم

نیترات  ماجرای وجود  گروه اجتماعی- خاطره میرزا: 
در برخــی میوه های صادراتــی ایران، موضــوع آلودگی 
میوه هــا را دوباره در صدر توجهات قرار داده اســت. گویا 
سم، فقط برای ایرانیان مجاز است و مسئولان کشورهایی 
که محصولات کشــاورزی ایران برای آنها صادر می شــود 
حاضر به پذیرش این محصولات نیســتند. پس از برگشت 
خــوردن محصولات مختلف از جمله فلفل، ســیب و هلو 
از روســیه، در تازه ترین رویــداد، محموله کیوی ایران از 
هند برگشــت خورده است. هندوستان وجود ذرات سفید 
روی پوســت کیوی را دلیل برگشت خوردن این محموله 
اعلام کرده است اما مسئولان در ایران معتقدند باید برگه 
قرنطینه میوه به ایران ارســال شود تا دلیل اصلی روشن 
گردد. چراکه هنوز معلوم نیســت ایــن محموله کیوی از 
کدام استان یا منطقه به هندوستان صادر شده بود. البته 
قطــب اصلی تولید کیوی در ایران مازندران اســت و ۵۰ 
درصد کیوی مازندران پارســال به هندوستان صادر شده 
بود و امسال نیز این کشور یکی از مقاصد مهم کیوی های 
صادراتی اســت. صدرالدین نیاورانی نایب رئیس اتحادیه 
ملی محصولات کشــاورزی گفت: ســازمان حفظ نباتات 
و قرنطینه هندوســتان به علت وجود ذرات ســفید روی 
پوست کیوی که اصطلاحا سفیدک می گویند، کیوی ایران 
را تایید نکرد. به گفته او، قارچ های ریز روی پوســت میوه 
حتی به صورت شپشــک وجود دارد که با ســم پاشی به 
موقع در زمان کاشــت و داشت از بین می رود. وی گفت: 
بــا توجه به آنکه موضوع عــدم تایید ورود کیوی ایران به 
هندوستان به تازگی مطرح شده، آمار دقیقی از میزان تناژ 
محصول عودت داده شــده نداریم. جالبتر این که به گفته 
وی، از سال گذشته سازمان حفظ نباتات هندوستان این 
موضوع را مطرح کرد که متاسفانه وزارت جهاد اقدامی در 

این باره انجام نداده است.
رئیس اتحادیه ملی محصولات کشاورزی هم در گفتگو با 
فارس گفته:  یکی از اعضای انجمن تولید کنندگان کیوی 
در گیلان اعلام کرده که در دو ســه ساله گذشته عده ای 
از باغداران از هورمونهایی به نام »داوینچی« که از ترکیه 
به طور قاچاق  وارد شــده استفاده کردند که این هورمون 
باعث درشت شدن کیوی شــده و دوام ماندگاری کیوی 
در ســردخانه را کاهش داده و احتمال دارد باقیمانده آن 
در کیوی مشــکلی ایجاد کند کــه باید مورد توجه جدی 
ســازمان غذا و دارو و استاندارد ایران قرار گیرد.نورانی در 

پاســخ به اینکه چه سازمانی مســئول نظارت بر سلامت 
محصولات صادراتی اســت، گفت: ســازمان حفظ نباتات 
دربــاره بیماری و آفــت محصولات اعــلام نظر می کند 
و گواهی صادر می کند و ســازمان غذا و دارو و ســازمان 
استاندارد ایران ســلامت و آنالیز را مورد بررسی می دهد 
که در صورت ســلامت آن گواهی عدم باقیمانده ســموم 
صــادر می کند و تا به امروز کشــور هند ایــن گواهی را 
از صادرکنندگان ایران درخواســت نکــرده و به یک باره 
اطلاعیه صادر کرده و کیوی ایران را برگشــت داده است.
رحمان زاغی مدیر حفظ نباتات اســتان مازندران نیز در 
گفت و گو با باشگاه خبرنگاران جوان گفته: »وجود ذرات 
سفید روی پوست کیوی به دلیل آفت سپردار سفید توت 
اســت که در محصولات دیگری مانند گردو، هلو، شــلیل 
و کیــوی روی دم میوه می نشــیند و وجود آن روی میوه 
ســبب می شــود گواهی قرنطینه برای آن محصول صادر 
نشود. کیوی های شمال سالیان سال است که به بسیاری 
از کشــور ها صادر می شــود و تاکنون موردی از برگشت 

خوردن کیوی گزارش نشده است.«
همچنین محمد رضا شــعبانی رئیــس اتحادیه باغداران 
مازندران گفته: »به نظر می رسد این محموله ماه گذشته 
از بندرعباس به هندوســتان صادر شده است اما استانی 
که گواهی قرنطینه را صادر کرده اســت هنوز مشــخص 

نیســت. کیوی های ایران ســالم و اکنون در حال ارسال 
بــه  بســیاری از کشــورها از جمله کشــور های اروپایی 
است.«عبدالله مهاجر رئیس اتاق صنعت، معدن و تجارت 
مازنــدران نیــز گفت: » کیــوی مازندران همه شــرایط 
اســتانداردهای بهداشــتی را دارد و اکنون به کشور های 
روســیه، ازبکستان، کشورهای حوزه خلیج فارس و ایتالیا 
نیز صادر می شود.«این البته نخستین بار نیست که برای 
محصولات کشــاورزی صادراتی ایران چنین مشکلی رخ 
می دهد. روســیه نیز هفته گذشــته به علــت وجود باقی 
مانده سموم در برخی محصولات کشاورزی از جمله فلفل 
دلمه ای، این محصولات را برگشــت زده اســت. مسعود 
بصیری، سرپرســت دفتر توســعه صادرات وزارت جهاد 
کشاورزی گفته که ســازمان غذا و دارو موظف به نظارت 
 بر این موضوع است که تاکنون اقدامی در این زمینه انجام

 نداده است. 
نامه ای که جدی گرفته نشد

چهارم آذر ماه ۱۴۰۰ معاون توسعه بازرگانی وزارت جهاد 
کشاورزی مکاتبه ای با رئیس سازمان غذا و دارو انجام داده 
و نوشته بود: با صادرات سالیانه حدود ۷۰۰ هزار تن انواع 
محصولات کشاورزی به فدراسیون روسیه، این کشور یکی 
از بازارهای مهم صادراتی بخش کشاورزی بوده و شایسته 
اســت از ظرفیت کشور، جمهوری اســلامی ایران حداکثر 

اســتفاده را نماید و پیش بینی می گردد ســقف صادرات 
به این کشور تا پایان سال جاری به حدود ۱.۵ میلیون تن 
افزایش یابد. اما متأسفانه حسب گزارشات میدانی و سایر 
منابع اطلاعاتی واصله از جمله تجار کشــور روسیه در پی 
اعمال تغییرات در قانون اســتفاده ایمن از آفت کش های 
گیاهی و مواد شــیمیایی، علاوه بر اعمال ضوابط قرنطینه 
گیاهی، خواستار بررسی محصولات وارداتی به این کشور 
شــامل انواع ســبزی و میوه از نظر میزان بقایای سموم، 
نیترات و فلزات ســنگین شــده و همچنین تاکید نموده 
از واردات محصولاتی که میزان بقایای مواد ذکر شــده در 
آنها بیش از حد تعیین شده باشد، جلوگیری خواهد نمود.

نکته جالب در مورد این نامه این است که در آن ذکر شده 
»در ماه گذشته گزارشاتی مبنی بر مرجوع نمودن مقادیر 
قابل توجهی از محصولات کشــاورزی شامل فلفل، سیب 
درختی، خیار، هلو …صادراتی ایران به کشــور روسیه به 
این معاونت واصل شــده اســت.«  اما آنگونه که مشخص 
اســت ســازمان غذا و دارو چندان توجهی به این موضوع 

نداشته است. 
سم در سفره های ایرانیان

برگشــت خوردن محصولات کشــاورزی تولیــد ایران از 
کشــورهای مختلف از جمله روسیه و هند و موارد مشابه 
که پیش از این رخ داده نشــان می دهد حد مجاز ســم و 
نیترات در کودهای شــیمیایی مصرفی در کشــور رعایت 
نمی شــود. نیترات هــا ترکیبات شــیمیایی متشــکل از 
نیتروژن و اکسیژن هستند و بطور طبیعی در خاک و آب 
آشامیدنی یافت می شوند. به علاوه در کودهای شیمیایی 
و مواد نگهدارنده در محصولات گوشتی فرآوری شده هم 
وجــود دارند. امروزه مصرف بی رویه کودهای شــیمیایی 
ازته توســط کشــاورزان، باعث آلوده شــدن محصولات 
کشــاورزی و آبهــای زیر زمینی و آشــامیدنی به نیترات 
 )WHO( می شود.طبق بیانیه ســازمان بهداشت جهانی
مصرف روزانه قابل قبول و بی خطر نیترات، ۳.۷-۰ میلی 
گرم در کیلوگرم وزن بدن برای افراد بالغ می باشد. نیترات 
وارد شــده به بدن انســان طی فرآیندهایــی به نیتریت 
تبدیل شــده که با آمین ها ترکیب و باعث تشکیل نیتروز 
آمین می شــود که ماده سرطان زاســت. طبق تحقیقات، 
نیترات باعث بروز آلزایمر هم می شــود. آیا مســئولان در 
مورد دلایل استفاده بیش از حد مجاز از سم و نیترات در 

محصولات کشاورزی، توضیحی دارند؟

معاون فنی مرکز ســلامت محیط و کار وزارت بهداشــت 
جزئیات اجرای ســامانه هوشمند مدیربت کرونا را تشریح 
کرد.به گزارش ایســنا، مهندس محسن فرهادی، گفت: بر 
اســاس الزامات ۵ گانه مصوب ســتاد ملی کرونا دو مولفه 
اصلی کنترل واکسیناســیون و رعایت پروتکل ها قرار است 
بر اســاس سامانه انجام شــود. الزامات در واقع مخصوص 
کارکنــان دولت، واحدهای صنفــی، صنعتی و کارگاهی و 
مراکز آموزشی، مناســبت های ملی، مذهبی و آیینی و در 
نهایت ترددهای شــهری و بین اســتانی است. وی افزود: 
طرح مدیریت هوشــمند محدودیت ها بر پایه  سامانه امید 
از دیروز از کارکنان دولت آغاز شــد و در فازهای بعدی به 
ترددهای درون شهری و واحدهای صنفی، ترددهای برون 
شهری و مراکز آموزشی و تحقیقاتی می رسد. برای هرکدام 
از گزینه ها الزاماتی وجود دارد که متاسفانه اگر واحدهای 
صنفی به دور از رعایت پروتکل ها و عدم الزام واکسیناسیون 
فعالیت کنند، دستگاه ناظر حداکثر تا ۳۰ روز امکان پلمب 
واحــد را دارد.او تاکید کرد: از دیــروز کارکنان دولت اگر 
بدون تزریق واکســن در محل کار حاضر شــوند مشمول 
مجازات هایی می شــوند که ســازمان امور استخدامی آنها 
را ابــلاغ و اعلام کرده اســت .فرهادی درباره نقش وزارت 
بهداشــت در اجرای این طرح، ادامــه داد: طبق این طرح 
وزارت بهداشت علاوه بر نظارت ها و وظایف سازمانی خود  
ناظر عالی بر اجرای طرح است ؛ یعنی ما واحدهای صنفی 
و اتاق اصناف را کنترل می کنیم و دســتگاه های دیگر که 

باید وظایف خود را انجام دهند را رصد می کنیم.وی که در 
یک برنامه خبری تلویزیونی صحبت می کرد، گفت: به طور 
کلی هر دســتگاهی در حوزه خود ناظر است و ما علاوه بر 
وظایف ذاتی به عنوان ناظر عالی عمل می کنیم و گزارشات 
مســتمر خود از رعایت پروتکل ها و واکسیناســیون را به 

ستاد ملی کرونا ارائه می دهیم.
شرایط آرام کرونا در پایتخت

معاون درمان ســتاد مقابله با کرونای استان تهران ضمن 
تشــریح وضعیت کرونا در اســتان،  گفت: در شرایطی که 
از پیک خارج می شــویم، لزوم پیگیری بخش بهداشــت 
برای ردیابی تماس ها بســیار ضروری است و طرح شهید 
ســلیمانی با هدف شناســایی و غربالگری مــوارد مثبت 
اهمیت بالایی خواهد داشت.دکتر نادر توکلی در گفت وگو 
با ایســنا، درخصوص وضعیت کرونا در پایتخت، گفت: در 
شرایط تقریبا آرامی قرار داریم و حدود ۹۰ درصد از نقطه 
پیک پایین آمدیم و تقریبا در بیمارســتان ها دیگر مشکل 
خاصــی نداریم. در مجموع کل بســتری ها به ۱۰۰۰ نفر 
رسیده اســت که معمولا یک ســوم این تعداد در بخش 
ویژه و دو سوم در بخش عادی بستری هستند. مراجعات 
روزانه ســرپایی هم حدود ۲۵۰۰ تا ۳۰۰۰ نفر است. این 
موارد با علائم منتسب به کرونا و آنفلوآنزا به کلینیک های 
تنفسی اورژانس ها می آیند.او ادامه داد: طبق آخرین آمار 
موجود از ســه دانشگاه علوم پزشکی استان تهران، حدود 
۶۰ تا ۶۵ درصد کســانی که در بخش های بیمارســتانی 

بستری هستند، ســابقه ای از تزریق واکسن ندارند.معاون 
درمان ســتاد مقابله با کرونای اســتان تهران،  بیان کرد: 
پوشش واکسیناســیون در اســتان تهران حدودا دز اول 
بالای ۸۰ درصد اســت و تزریق دز دوم هم تقریبا ظرف 
مدت کوتاهی به این عدد می رسد. این اعداد خیلی خوب 
است و نشــان می دهد تهران از میانگین خیلی استان ها 
در کشــور بهتر است.او درخصوص اجرای محدودیت های 
هوشــمند کرونایی در پایتخت، تصریــح کرد: اجرای این 
طرح پله پله پیش می رود و ابتدا باید از ســفرهای هوایی،  
ادارات و... کار را آغــاز کنند. البته می دانیم که در برخی 
موارد مانند اتوبوس های حمل و نقل درون شهری اجرای 
طرح ســخت است. کلیت کار ســخت است اما مرحله به 
مرحله انجام می شــود مثلا اگر بخواهید سمینار حضوری 
انجام دهید باید همه کارت واکسن داشته باشند و به این 
شــکل رجیستر می شوند. کنترل شرایط کم کم از جوامع 
رسمی آغاز می شــود تا به سمت مواردی برود که شخص 
بخواهــد به عنوان یک گیرنده خدمت از ســطح خدمات 
عمومی شهر استفاده کند.وی افزود: اجرای طرح مدیریت 
هوشــمند کرونا، در بستر حمل و نقل عمومی تهران ۱۰۰ 
درصد اجرایی نیســت ولــی باید به این ســمت حرکت 
کنیم که این ســامانه کار خود را آغاز کند. اعتقاد داریم 
این سامانه به آرام سازی شــرایط کرونا در جامعه کمک 
می کند.توکلــی درباره رعایت پروتکل های بهداشــتی در 
مدارس ، اظهار کرد: در بازگشــایی مدارس اولا مقرر شد 

تعداد دانش آموزان در کلاس ها محدود باشــد و موضوعی 
کــه برای آن چالش وجــود دارد این اســت که مدارس 
استاندارهای لازم برای بازگشایی را داشته باشند. علی رغم 
تمام محدودیت ها رصدی که در یک ماه گذشته داشتیم 
افزایش بســتری در کودکان را نشــان نمی داد و پوشش 
واکسیناسیون در افراد بالای ۱۲سال بدون عارضه در حال 
انجام اســت و در مجموع جو آرام و بدون چالشــی داریم 
گرچه برخی خانواده ها هنوز ۱۰۰ درصد به این اطمینان 
نرســیده اند که فرزندشان به مدرسه برود و از این موضوع 
ممانعت می کنند.او تاکید کرد: موضوع مهم این است که 
خانواده هــا آموزش ببینند تا با روئیــت هر علائمی مانند 
گلودرد، ســرفه های قابل توجه، تب و... هوشیار باشند و 
از فرستادن کودک به مدرســه خودداری کنند تا از نظر 
بیماری تعیین تکلیف شــوند. از ســوی دیگــر مراقبین 
ســلامت در مدارس هم باید مراقبــت از دانش آموزان را 
به شــکل جدی انجام دهند.معاون درمان ستاد مقابله با 
کرونای اســتان تهران با تاکید بر لزوم پیگیری تماس ها، 
ادامه داد: در شــرایطی که از پیک خارج می شــویم لزوم 
پیگیــری بخش بهداشــت برای ردیابی تماس ها بســیار 
ضروری است و طرح شهید سلیمانی با هدف شناسایی و 
غربالگری موارد مثبت اهمیت بالایی خواهد داشت. بنده 
حداقل پیش بینی از موج ششم در حوزه درمان و بستری 
ندارم و هنوز هم ســویه جدید کرونا موسوم به اومیکرون 

به تهران و ایران نرسیده است.

دبیرکل شــورای عالی آموزش  و پرورش کنکور را سد راه 
نظام آموزشی دانست و گفت: مصوبه شورای عالی انقلاب 
فرهنگــی درباره کنکور تــا حدودی می توانــد به هموار 
کــردن راه های اصلاح و یا حذف کنکور کمک کند، با کار 
کارشناسی و تخصصی می توان به فرآیند حذف و یا اصلاح 
کنکور کمک کرد.به گزارش ایسنا، محمود امانی طهرانی 
در خصوص استفاده از ظرفیت فضای مجازی برای آموزش 
و »شبکه شــاد«، اظهار کرد: شبکه شاد، فضایی است که 
بعد از شیوع بیماری کرونا ایجاد شد و روز به روز در حال 
تقویت و ارتقاست؛ این پلتفرم، یک مخزن و گنجینه کامل 
محتوای علمی و آموزشی است که می توان در طراحی های 
آموزشی از آن اســتفاده کرد.امانی طهرانی افزود: »شبکه 
شــاد« محلی بــرای دریافت و اشــتراک گذاری محتوای 
آموزشی است؛ این شــبکه همچنین محلی برای تشکیل 
یک کلاس تعاملی مجازی در یک شــبکه اجتماعی است.
وی گفت: شــبکه شــاد یک فضای چند وجهی است که 

در آن معلــم می تواند یک کلاس تعریف و با دانش آموزان 
خود ارتباط برقرار کنــد و متخصصان فنی به دنبال این 
هستند که شــبکه شاد را از نظر سیستم به یک مدیریت 
یادگیــری کارآمد و مؤثر تبدیل کنند تا رشــد و تعلیم و 

تربیت دانش آموزان مختل نشود.
دبیرکل شــورای عالی آموزش و پرورش بیان کرد: هدف 
نهایی این است که به رشــد و پرورش و اهداف آموزشی 
دانش آموزان خللی وارد نشــود. در این مســیر در برخی 
موارد کامیابی ما بیشتر بوده و مواردی بوده که طراحی ها 
بر پایه آموزش های جدید شــکل گرفته است. می توان در 
این نوع آموزش تجارب خوبی کسب کرد. در داخل کشور 
بر روی این موضوع کار شده و تجربه های قابل انتقالی در 
باب پرداختن به این نوع آموزش به وجود آمده اســت.وی 
ضمن اشــاره به نحوه ارزشــیابی از طریق فضای مجازی، 
گفت: در این مســیر کارهای نکرده و راه های ناگشــوده 
زیــادی وجود دارد کــه باید به آنها پرداخته شــود، این 

نوع ارزشــیابی که نیازمند به اشتراک گذاشتن تجربیات، 
اندیشــه ها و ایده های معلمان و دســت انــدرکاران نظام 
تعلیم و تربیت دانش آموزان است. در باب این که چه نوع 
ارزشیابی می تواند در محیط آموزشی جدید پاسخگو باشد 
نیازمند ارائه تجربیات و ایده های معلمان اســت.دبیرکل 
شورای عالی آموزش و پرورش گفت: افرادی که در مدرسه 
کار می کنند، باید پیشــرو آگاه شــدن و کسب توانایی ها، 
بروز خلاقیت ها و به اشتراک گذاشتن تجربه های خویش 
باشند.امانی طهرانی تأکید کرد: ارزشیابی از آموخته های 
دانش آمــوزان یکی از موضوعات مهم برنامه های درســی 
آموزش مجــازی اســت. محیط های یادگیــری مجازی 
امکانات و قابلیت های متنوعی دارند که از یکسو می توان 
با اســتفاده از آنها راهبردهای مؤثری را برای ارزشــیابی 
واقعی از آموخته های دانش آموزان به کار گرفت و از طرف 
دیگر، اطمینان از صحت و اعتبار شــیوه های ارزشــیابی 
مجازی با توجه به توســعه مداوم ابزارهای الکترونیکی، با 

چالش ها و دشواری های متعدد روبه روست.
وی کنکور را سد راه نظام آموزشی دانست و افزود: کنکور 
یک سد بزرگ برای توسعه آموزش و پرورش است، باید با 
هماهنگی دستگاه های ذی ربط برای آن یک فکر اصولی 
و اساســی کرد، نباید اجازه داد آموزش و پرورش بیش از 
این تحت تاثیر کنکــور قرار گیرد. کنکور نفس آموزش و 
پرورش را به شــماره انداخته است، باید آن را نجات داده 
و مســیر توســعه و پیشــرفت آن را هموار کرد، اصلاح و 
ســاماندهی روند اجرای کنکور در کشور، یک امر ضروری 
و حیاتی اســت.به گــزارش مرکز اطلاع رســانی و روابط 
عمومی وزارت آموزش و پرورش، شــورای عالی آموزش و 
پرورش در پایان خاطر نشــان کرد: مصوبه شــورای عالی 
انقلاب فرهنگی درباره کنکور تا حدودی می تواند به هموار 
کــردن راه های اصلاح و یا حذف کنکور کمک کند، با کار 
کارشناسی و تخصصی می توان به فرآیند حذف و یا اصلاح 

کنکور کمک کرد.

وزیر بهداشت گفت: خوشبختانه معاون توسعه ما از جنس 
پرستاران است. من از ایشان خواهش می کنم که موضوع 

تعرفه پرستاران را پیگیری کنند.
به گزارش ایلنا، بهرام عین اللهی، در همایش روز پرســتار 
که در دانشــگاه علوم پزشــکی تهران برگزار شد، گفت: 
جامعه پزشــکی را شــاید بتوانیم به ســه بخش تقسیم 
کنیــم، قبل کرونا، در زمان کرونــا و پس از کرونا. قبل از 
کرونا دوران درخشــان دفاع مقدس را در جامعه پزشکی 
داشــتیم که شــاید در تمام جنگ های دنیا بی نظیر بود. 
در کدام جنگ پزشــک و پرســتار در خط مقدم خدمت 
می کردند؟ درحالی که جامعه پزشــکی ما در خط مقدم 
و زیر آتش و تهاجم شــیمیایی دشــمن حضور داشتند. 
این اتفاقی تاریخی بود و در تاریخ ما ماندگار اســت.عین 
اللهی گفت: نگین درخشــان علوم و دانش کشــور ما در 
جامعه پزشــکی نهفته اســت. این را در شعار و در عمل 
آنان می توان دید. از کشورهای مجاور بیماران برای درمان 
به ایران می آیند و نشــان می دهد که ایران کشوری قوی 
است. ما تا قبل کرونا وضعیت ممتازی داشتیم اما دشمن 

ناجوانمرد جامعه پزشــکی را هدف خودش قرار داده بود. 
در برخی رسانه ها قبل از کرونا می دیدیم که گروه پزشکی 
را مــورد تهاجم قــرار می دادند. درحالی کســی هویت و 
ایثار را نمی تواند از ما بگیــرد. علی رغم ناجوانمردی ها و 
تهاجم ها در کرونا برگ جدیدی از تاریخ شــکوفا شــد.او 
افزود: در مساله کرونا بسیاری از کشورهای پیشرفته دنیا 
که به امکانات خودشان افتخار می کنند شکست خوردند. 
چه بســیار بیمارانی که در آن کشورها روی زمین ماندند 
و بستری نشــدند و چه بســیار کادر درمانی که در دنیا 
از بیمــاران فرار می کردند. اما کرونا نقطه افتخار ماســت 
و شــما ایثارگری و هویت خودتان را نشــان داده اید. ما 
شهدای بســیار گران قدری را تقدیم کردیم و این شهدا 
درخت تنومند انقــلاب را آبیاری کردند.وزیر بهداشــت 
گفت: از کارگردانــان و هنرمندان انتظار داریم که بیایند 
و خدمات کادر درمان را نشــان بدهند. سریال پرستاران 
استرالیایی را نشان می دهند که هیچ همخوانی با فرهنگ 
ما ندارد و ایثار پرســتاران ایرانی نشــان داده نشده است.
او افزود: پرســتاری هنر مراقبت بیمار است و با عاطفه و 

احساس همراه است. پرستار یک ربات نیست و یک انسان 
فداکار اســت و احساسات و عواطف آن باعث درمان بیمار 
می شــوند. مهربانی و محبت و عاطفه پرستار باعث بهبود 
بیمار می شود. پرســتار در همه صحنه ها به ویژه در ارتقا 
سلامت موثر است.عین اللهی گفت: نکته ای که در وزارت 
بهداشــت باید به آن توجه شــود حرفه ای شدن خدمات 
پرستاری است. پرســتاری که به آی سی یو می رود باید 
مهارت کامل آی سی یو داشته باشد. حتما باید این عرصه 
حرفه ای شود.او افزود: پرستاری فقط محدود به بیمارستان 
نیست. متاســفانه الان شرکت هایی در این زمینه فعالیت 
دارند که از پرستاران حرفه ای استفاده نمی کنند و افرادی 
را به خانه ها می فرســتند و مشکل ایجاد می کنند. از نظر 
مقررات و تخلفات این وضعیت باید ساماندهی شود. بحث 
پرستاری جامع نگر باید ساماندهی شود.عین اللهی گفت: 
خوشبختانه معاون توسعه ما از جنس پرستاران است. من 
از ایشــان خواهش می کنم که موضوع تعرفه پرستاران را 
پیگیری کنند. با توجه به فرمایشــات مقام معظم رهبری 
خواهش می کنم که این مســاله پیگیری شــود.او افزود: 

در بحــث تبدیل وضعیت، عزیزان از جان مایه گذاشــته 
اند و الان که کرونا سبک شــده تبدیل وضعیت خارج از 
امتحانات مرســوم به عنوان امتیاز ویژه لحاظ شــود.عین 
اللهی گفت: مســاله مهم دیگر شــهدای سلامت هستند. 
پیگیری مســاله شهدای ســلامت در پیج و خم کارهای 
اداری قرار نگیرد.او افزود: لزوم آموزش مداوم مساله مهم 
دیگر اســت. ما این را از الزامات می دانیم و علم اگر تکرار 
نشود از بین می رود. با این سرعت که در علوم دنیا هست 
باید به روز باشیم. ما از نظر علم و دانش چیزی کم نداریم 
و نیاز به سیســتم داریم.او افزود: در بخش خصوصی هم 
نظارت درســتی نداشــته ایم و معاونت درمان ما باید در 
همه دانشگاه های ما نظارت داشــته باشند. اعتباربخشی 
باید واقعی باشــد و پرســتارها باید ارزیابی شــوند و اگر 
بیمارســتان پرســنل حرفه ای ندارند باید با آنها برخورد 
شــود.عین اللهی در انتها گفت:  ۱۱۰ میلیون دوز واکسن 
تزریق شده است.۸۶ درصد مردم در کشور و در تهران ۸۹ 
 درصد واکسینه شده اند. بنابراین ملت ما نشان داده اند که

 ما می توانیم.


